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A faanyagok vasúti szállítására vonatkozó németországi 
tariffa-emelés, mely lapunk mult havi füzetében tüzetesen tár-

*) Tett kísérletek szerint még nem igen állja ki a mi telünket. Szcrk. 
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mélyek majdnem alpesi magaslatokon nőnek; de ezek sokkal 
szerényebb növekvésüek, mint az emiitettek. Kérdés : nem 
lehetne-e némely fajt gondos és türelmes ápolás mellett nálunk 
is meghonosítani ? *) 

Az E u c a l y t u s o k hygienicus tulajdonságairól ujabb 
időben gyakrabban tétetett említés, s különösen az E . g l o -
b u l u s sok észlelet után megérdemlő a h i d e g l e l é s f a (Fever-
treé, Fieberbaun) nevét. Gyors növekvése kihúzza a felesleges 
nedvet a mocsár s földekből és alkalmasint erős terpetinszaga 
is nagyiban hozzájárul a lég megtisztításához s annak ózonnal 
való megtöltéséhez. Annyi bizonyos, hogy- O l a s z h o n b a n 
oly vidékek,.melyek azelőtt a „ m a l á r i a " miatt lakhatlanokká 
váltak, az E . g l o b u l u s tenyésztése által újra lakhatókká 
tétet tek. Algírban egy katonai állomáson a legénységet min
den öt nap alatt fel kellett váltani, az ott létező „mi a s m a" 
miatt, s miután ott 60 .000 drb E u c a l y p t u s fát ültettek, 
ezen gyakori változtatás többé szükségesnek nem találtatott, 

Az E u c a l y p t u s o k leveleiből már is sok mindenféle 
olajok, szeszek és orvasságok készíttetnek. A híres keletindiai 
„k i a 0 " egy mannaféle szurok, mely a „ P t e r o c a r p u s m a r -
s u p i u n i " nevü nagy ákáezféle fából nyeretik, vetélytársra ta
lált a P> o t a n y-B ay-ban termelt „ k i n o " - b a n , mely nem egyéb, 
min táz E u c a l y p t u s r e s i n i f e r a szárított mézgája. Egyet
len egy fa 500 fontot is képes szolgáltatni egy év alatt. 

Molitor Ágoston. 



gyálva volt, miként értesülünk, helyt Németországban is 
figyelemre méltó ellénagitatiót keltett. Az illető körökben lep
lezetlenül reá mutatnak azon mozzanatokra, melyekben a szó
ban levő tarifa-emelésnek káros visszahatása a német erdő
gazdaságra és faüzletre s egyáltalán magára Németországra 
nézve nyilvánul és jövőre okvetlenül nyilvánulni fog. Megfon
tolandónak ajánlják ugyanis azon körülményt, hogy a porosz 
erdőkincstár bevétele 1871-től 187G-ig szakadatlanul emelke
dett, s habár a mult 1877-ben némi csökkenés állott is be, 
de ezzel nem szállott a jövedelem még az 1872-ik évi bevétel 
niveaüjáig sem; ebből pedig az következik, hogy ujabb időben 
ós általában a német fatermelők jövedelme sem csökkent 
nagyobb mérvben, mint a hogy ez más üzletágaknál tapasz
talható volt; az egyedüli mult évi jövedelemcsökkenés pedig 
nem elegendő ok a tariffa-emelésre. Megfontolandónak ajánlják 
továbbá, hogy a tariffa-emelés. első sorban és kétszeresen a 
vasutakat sújtja, egyfelől mint fafogyasztókat, másfelől pedijí 
mint szállítókat. Megjegyzendő az is, hogy épületi és műszer-
fában Németországban a kivitel és behozatal eddigelő körül-
belől egyenlő volt, mig egyes választékok, pl. a padlók, desz
kák, léczek és bodnárfa behozatala a kivitelt fölülmúlja. Azon
kivül miután a bevitel részint viziutakon, részint vaspályákon 
eszközöltetik, s miután a vizi-szállitás díjtételei előreláthatólag 
változatlanul maradnak, azon anomália áll elő, hogy a viziutak 
mellett fekvő faüzleti helyek a vasút mellettiek fölött jelen
tékeny előnyökben részesülnek. A nyers anyagok drágítása és 
beszerzésüknek megnehezítése természetszerűen káros hatással 
kell, hogy legyen a német faiparra is, mely pedig tudvalevőleg 
a kiviteli iparágak közé tartozik. Végül azon körülmény sem 
hagyható figyelmen kivül, hogy a mennyiben a német állam
kincstár egyúttal vasuttulajdonos is, erdeiből várható jövedel
mének egy részét elveszíti. .Mindezen indokok épen nem szó-



lanalc a szállítási dijak emelése mellett, sőt inkább' egyenesen 
károsnak tüntetik fel a folyamatban levő kísérletet, melylyel 
a, német kormány remélhetőleg rövid időn fel is fog hagyni. 
Különben nem lehet megjegyzés nélkül hagyni, hogy a német 
vasutak az Ausztria-Magyarországgal fennálló direkt fáártéte-
lekben általában kisebb viteldijakat húznak, mint az illető 
osztrák-magyar vasutak, s ennélfogva utóbbiaknak módjukban 
áll a kilátásban levő tariffa-emelés hatását nagyobbrészt paraly-
sálni s jó példával menni elő, a melyre aztán hivatkozva hatni 
lehet azon irányban, hogy ; fakivitelünk érdekének megfelelően 
olcsó szállítási dijak állapíttassanak meg. Az ügy közgazdasági 
fontosságánál fogva, közlekedési ministeriumunk teljes figyelmét 
megérdemli, s nevezett ministeriumnak a vasutakkal egyetértés
ben komoly intézkedéseket kell tennie iá kereskedésünk veszé
lyeztetett érdekének megóvására. mert a, rekrímináíások a 
bajon semmi esetre sem segítenek. 

Hazai fapiczunkra nézve általában ugyanazon helyzet és 
viszonyok állanak fenn ma is. melyekre a mult havi füzetünk
ben utaltunk, s az egyes piaczokról ugyanakkor feljegyzett 
ártétolek sem változtak. Csak azt jegyezzük még meg, hogy 
a jó szüretre való kilátás a, bodnárfa iránti hangulatot emeli, 
s a mint ezen anyagok beszerzésének ideje s a szüret iránti 
biztató remény megvalósulása közeledni fog, biztos kilátásunk 
lehet a bodnárfa árának emelkedésére is. 

K ü l ö n f é l é k . 
A p á r i s i k ö z k i á l l í t á s r ó l készítendő hivatalos j e 

lentés összeállításához szükséges szakjelentés szerkesztésével, 
a magyar erdészeti osztályra vonatkozólag, a m. k. kereske
delmi minister B e d ő Albert főerdőtanácsost és bíráló bizott
sági tagot bízta meg. 




